

# أثر المصاريف على الاستمرارية في مؤسسات التمويل الصغرى غير الربحية الأردنية

اعداد

أسعد إبراهيم صالح الحنش

المشرف

الدكتور خلدون أحمد الدأود

الملخص

هدفت هذه الدراسة إلى التعرف على أثر المصاريف على الاستمرارية في مؤسسات التمويل الصغرى غير الربحية الأردنية و تكونت عينة الدراسة من 7 شركات من ضمن قطاع مؤسسات التمويل الصغرى و استخدمت الدراسة الاختبارات الإحصائية في برنامج (SPSS) للقوائم المالية المتعلقة بالمؤسسات وتوصلت الدراسة إلى عدة نتائج أهمها :

1. أظهرت الدراسة أن المصاريف تلعب دوراً مهماً في استمرارية المؤسسات من خلال انفاق مصاريف تشغيلية أكثر لزيادة العوائد و التقليل من مصاريف الفوائد لتستطيع المؤسسات من الوصول إلى الاكتفاء الذاتي.

2. أظهرت الدراسة على وجود علاقة عكسية بين المصاريف و بين أداء و استمرارية المؤسسة حيث كلما قلت مصاريف الفوائد المدفوعة زادت عوائد المؤسسة.

3. توصلت الدراسة إلى أن القروض المتعثرة تشكل أكبر خطر على مؤسسات التمويل الصغرى.

4. أظهرت الدراسة على مؤسسات التمويل الصغرى أنها تعتمد بشكل كبير على الفوائد المترتبة على

القروض الممنوحة للعملاء

5. توصلت الدراسة إلى وجود علاقة عكسية بين مصاريف الفوائد و بين الاستمرارية من خلال عملية

الاقتراض لتمويل القروض.

أوصت الدراسة على استمرار مؤسسات التمويل الصغرى في عملية المنح و التوسع في السوق ومحاولة

التركيز على منح قروض المدرة للدخل للعميل لتجنب أخطار التعثر وعدم السداد والتركيز أيضاً على

القروض الداخلية أكثر من القروض الخارجية تجنباً لتقلب سعر الصرف والعمولات البنكية مع المتابعة

الدائمة للتأكد من أن القرض الممنوح لم يتم استخدامه لأغراض شخصية.

# **The Impact of Expenses on Sustainability of Jordanian Non-Profit Microfinance Institutions**

**Prepared by**

**Asaad Ibrahim Saleh Al-Hanash**

**Supervised by**

**Dr. Khaldoun Ahmad Al-Dawod**

## **Abstract**

This study aimed to identify the impact of expenses on the sustainability of micro-finance non-profit Jordanian organizations. The study sample consisted of seven companies within the sector of micro-finance organizations

The study used statistical analysis of the financial statements relating to organizations. The study reached several findings, including:

- 1- The study indicated that costs play an important role in the continuity of the organization through operational expenses via spending more revenue and reducing the interest expenses, so the organizations can reach self-sufficiency.
- 2- The study showed the existence of a negative relationship between expenses, the performance and sustainability of the institution where as paid interest paid expenses decrease, the returns increase.
- 3- The study found that non-performing loans pose the biggest threat to the micro-finance organizations.

- 4- The study revealed that the microfinance organizations relies heavily on the benefits of loans granted to customers on the micro-finance institutions.
- 5- The study showed a negative relationship between interest expense and the continuity by the process of borrowing to fund loans.

The study recommended that micro-finance institutions continues in grants and the expansion of the market.

Focusing on giving the generated loans on income for the client to avoid the dangers of default and non-payment and also to focus on internal loans over foreign loans in order to avoid the volatility of the exchange rate and the banking commission with a permanent following-up to make sure that the loan granted is not used for personal purpose

